

**ПРОБЛЕМЫ ОБЕСПЕЧЕНИЯ ПРОДОВОЛЬСТВЕННОЙ
БЕЗОПАСНОСТИ**

(О втором томе избранных трудов проф. Мусакожоева Ш.)

Идинов К.И.

Кыргызско-Турецкий университет, Бишкек, Кыргызстан, eakr.info@gmail.com

***Аннотация:** Даны труды по проблемам обеспечения продовольственной безопасности.*

***Ключевые слова:** экономический кризис, коэффициент, монография, основной фонд.*

Избранные труды академика Инженерной академии, члена-корр. НАН КР, заслуженного экономиста КР, д-ра экон.наук, проф. Мусакожоева Ш. состоит из семи томов. Тематически во втором томе под названием «Проблемы обеспечения продовольственной безопасности», даны его научные труды, опубликованные в разные годы. Несмотря на все «обаяние» рыночной экономики, в трудах проф. Мусакожоева Ш. за последние годы все чаще звучит идея необходимости сочетать рыночные методы с государственным регулированием, когда речь идет о стратегических отраслях экономики. Такая постановка стала особенно актуальным в связи с глобальным экономическим кризисом. Не потеряли актуальности и исследования автора проблем повышения эффективности основных фондов. Автор дает разработку важнейших вопросов на материалах сельского хозяйства Кыргызстана, вносит конкретные предложения по совершенствованию экстенсивного и интенсивного использования основных фондов, полного и частичного их возмещения, а также рационализации размеров их накопления. Особого внимания заслуживают разработанные проф. Ш.М. Мусакожоевым нормативные коэффициенты экономической эффективности капитальных вложений в целом по сельскому хозяйству и в разрезе областей и зон. Первые его научные труды, в основном, опубликованы в «Научных записках» Ленинградского финансово-экономического института им. Н.А. Вознесенского. В данный том из них включены: статья «О показателях экономической эффективности капитальных вложений в сельское хозяйство» и автореферат диссертации на соиск. уч. ст. канд. экон. наук («Вопросы повышения экономической эффективности капитальных вложений и основных фондов в совхозах Киргизии» 1964 г. Ленинград).

В данный том включены также: Статьи автора «Инновации в обеспечении продовольственной безопасности»; «Провалы рынка и сила государства»; монографии автора «Экономические стимулы повышения эффективности основных фондов сельского хозяйства»; «Проблемы повышения эффективности основных фондов».

В монографических работах автора рассмотрены актуальные проблемы экономического стимулирования эффективности использования и воспроизводства основных производственных фондов. В исследовании эффективности основных фондов и для решения экономических задач, автор широко использовал корреляционный и регрессионный методы анализа. Именно эти методы позволили автору вскрывать то, что обычным анализом выявить практически невозможно. Несмотря на неоспоримые преимущества, к сожалению методы корреляции и

регрессии, на современных научных исследованиях используются пока еще недостаточно.

Резюмируя научные исследования за 1961-1975 гг. проф. Мусакожоева Ш.М. необходимо отметить, что он сумел обосновать теорию о закономерном росте эффективности основных фондов и общественного производства, в противовес «закону убывающего плодородия». Он заключил, что «опережающие темпы роста продукции по сравнению с издержками производства и основными фондами является частным выражением всеобщего экономического закона, согласно которому издержки производства постоянно падают, а масса живого труда приводит в движение все большее количество овеществленного в средствах производства труда и становится производительнее». Эта теория Мусакожоева Ш.М. подтвердилась фактическим экономическим ростом мирового валового внутреннего продукта в XX в. За 1900-2000 гг. мировой ВВП в постоянных ценах вырос 19 раз, а рост численности населения в 4 раза (с 1,6 млрд. чел. в начале века до более 6,3 млрд. в конце), т.е. темпы роста ВВП опережали темпы роста численности населения мира почти в 5 раз. Таким образом, человечество избежало «ловушки Мальтуса», по пророчеству которого «рост производства будет едва поспевать за ростом населения, а то и отставать от него, обрекая людей на существование, едва достаточное для выживания». Эти же достижения в экономическом росте и свели почти на нет и «закон убывающего плодородия».

В предлагаемом томе найдут для себя полезные работники производства, предприниматели и бизнесмены, работники органов управления и научных учреждений, студенты и аспиранты экономических вузов.

PROBLEMS OF FOOD SECURITY PROVISION

(About the second volume of selected works by Professor Musakojoev Sh.)

Idinov K.I.

Kyrgyz-Turkish University, Bishkek, Kyrgyzstan, eakr.info@gmail.com

Annotation: *Works on problems of ensuring food security are given.*

Key words: *economic crisis, coefficient, monograph, main fund.*

Selected works by Musakojoev Shailobek, Academician of the Engineering Academy, Correspondent Member of the National Academy of Sciences, Honored Economist of the Kyrgyz Republic, Doctor of Economic Sciences, and Professor, come out in seven volumes. The second volume named “Problems of Food Security Provision” thematically includes his scientific works published during different years. Despite all the advantages of the market economy works by professor Musakojoev Sh. of the recent years contain arguments which more and more often illustrate the idea of necessity of combining methods of the market economy with state regulation when strategic branches of the economy are discussed. This idea has become even more urgent due to the global economic crisis. Research of the author regarding the problems of increasing efficiency of capital assets is also still relevant. The author provides the development of the most important issues based on materials of the agricultural sector of Kyrgyzstan, makes specific proposals

on improvement of extensive and intensive use of the capital assets, full or partial compensation of those, and rationalization of sizes of accumulation of the capital assets. Special attention should be given to normative coefficients of economic efficiency of capital investments in agriculture as a whole and from the point of view of regions and areas. It is worth mentioning that these coefficients have been developed by professor Musakojoev Sh. His first scientific works were mainly published in "Uchenye Zapiski" of Leningrad Institute of Finance and Economics named after V.A.Voznesenskiy (today Saint Petersburg State University of Economics and Finance). This volume includes the following of those first works: article "On Indicators of Economic Efficiency of Capital Investments in Agriculture" and author's abstract of his dissertation for a degree of a candidate of economic sciences ("Issues of Increasing Economic Efficiency of Capital Investments and Capital Assets in Sovkhozes of Kirgizia", 1964, Leningrad).

This Volume also includes the following articles of the author: "Innovations in Food Security Provision" (published in the international scientific and information journal "Economics and Statistics" No.3, 2011. Bishkek); "Market Failures and Power of State" (published in newspaper "Slovo Kyrgyzstana" dated January 27, 2009); monographs of the author: "Economic Stimuli of Increasing Efficiency of Capital Assets of Agriculture" (edited by Professor of Leningrad State University named after A.A.Zhdanov, Doctor of Economic Sciences Moiseenko N.A. by "Kyrgyzstan" Printing House, Frunze, 1971, 10.48 published sheets, 2000 copies) and "Problems of Increasing Efficiency of Capital Assets" (published by "Kyrgyzstan" Printing House, Frunze, 1975, 8.11 published sheets, 1500 copies). In his monographs the author raises urgent issues of economic stimulation of efficiency of use and reproduction of capital production assets. In his research of efficiency of capital assets and for solution of economic problems the author has widely used correlation and regression methods of analysis. These methods helped the author to reveal issues which could not be revealed by means of an ordinary analysis. Despite their indisputable advantages correlation and regression methods are still insufficiently used in modern research. When summarizing scientific research of professor Musakojoev for 1961-1975 it is worth noting that he has been able to substantiate a theory about natural increase of efficiency of capital assets and public production in contrast to the law of diminishing returns.

He concluded that "priority rates of growth of production compared to costs of production and capital assets are subexpression of the global economic law according to which costs of production tend to constantly reduce while the mass of living labor actuates more and more materialized labor in means of production and becomes more efficient." This theory of Musakojoev Sh.M. was confirmed by the actual economic growth of the world gross domestic product in the XX century. During 1900-2000 the world gross domestic product at fixed prices rose by a factor of 19 while the rate of growth of the population rose by a factor of 4 (from 1.6 billion people in the beginning of the century to over 6.3 billion at the end of the century), i.e. the rates of growth of the gross domestic product advanced the rates of growth of the world population nearly 5-fold. Therefore, the population was able to avoid the Malthusian trap. Malthus, a political economist, claimed that growth of production would hardly keep up with the growth of the population, and that it would even fall behind it making people exist in conditions barely tolerable to survive. This economic growth nearly neutralized the law of diminishing returns. This volume can be useful for people working in production, entrepreneurs and businessmen, representatives of authorities and scientific organizations, students and postgraduates of economic higher educational institutions.